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درمکتب امام

شکست مال کسانی است که
 معتمد به شیطانند

کسی که رابطه با خدا دارد شکست ندارد؛ شکست مال کسی است که آمالش 

دنیا باشد. اگر آمال دنیا باشد، شکست است؛ اگر آمال غیب و ماورای غیب باشد، 

شکســت ندارد. شکست مال بیچاره هاست؛ شکست مال کسانی است که معتِمد 

به شیطانند و ذخایر دنیا قلبشان را فراگرفته است.

صحیفه امام؛ ج1؛ ص119 | قم؛
 11 آذر 1341

عضو کمیسیون عمران مجلس:
74 نفر 

پای امضای استیضاح وزیر راه
 ماندند

عضو کمیســیون عمران مجلس در خصوص تعداد 
امضاهای اســتیضاح وزیر راه مجلس گفت: 84 نفر از 
نمایندگان استیضاح وزیر راه و شهرسازی را امضا کرده 
بودند که بعد از گذشــت مدتی در حال حاضر 10 نفر از 

نمایندگان امضا خود را پس گرفته اند.
حمید بنایی، عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
در خصوص اســتیضاح وزیر راه وشهرسازی در مجلس گفت: 
کمیسیون عمران مجلس بحث استیضاح وزیر راه و شهرسازی 
را بدون هیچ موضع گیری سیاسی دنبال و تا رسیدن به نتیجه 

موضوع را پیگیری می کنیم.
بنایی همچنین در خصوص تعداد امضاهای استیضاح وزیر 
راه و شهرســازی در مجلس عنوان کرد: 84 نفر از نمایندگان 
اســتیضاح وزیر راه و شهرسازی را امضا کرده بودند که بعد از 
گذشــت مدتی در حال حاضر 10 نفر از نمایندگان امضا خود 
را پس گرفته اند؛ بعد از دو هفته و بعد از بررسی برنامه ششم 
توسعه مجددا به بحث استیضاح وزیر راه و شهرسازی در مجلس 

می پردازیم.
به گزارش دانا، عضو کمیسیون عمران مجلس همچنین در 
خصوص خرید 10 فروند کشتی از کره جنوبی نیز اظهارداشت: 
موضوع خرید کشتی ها از کره جنوبی در دستور کار کمیسیون 
عمــران مجلس قرار گرفته اســت و به نماینــدگان حاضر در 
کمیســیون عمران به این موضوع واکنش نشان داده اند؛ قطعا 
با این موضــوع در مجلس برخورد می کنیم و همواره از وقوع 

چنین موضوعی جلوگیری می کنیم.

سؤال حسام الدین آشنا
 درباره برجام

 و حلب

مشاور فرهنگی رئیس جمهور با انتشار توئیتی مدعی 
ارتباط آزادسازی حلب و برجام شد!

حسام الدین آشــنا در توئیت اخیر خود آورده است: آیا 
میان برجام)رفع تحریم های هسته ای ایران( و موفقیت ارتش 
ســوریه در آزادسازی حلب از اشغال تروریست ها رابطه ای 

وجود دارد؟
این سؤال مشاور رئیس جمهور با واکنش های جالبی در فضای 

مجازی مواجه شد.
عمــده واکنش های مخاطبان به ســؤال آشــنا حول این دو 
محور بود که عده ای سعی دارند با روش های ابتدایی برای برجام 
دستاوردسازی مجازی کنند و دیگر اینکه پیروزی در حلب با یک 
استراتژی کاملا متضاد با برجام و مبتنی بر مقاومت حاصل شد 

و نه از راه مذاکره و دادن امتیاز!

سردار جزایری:

اقدام سران خائن فتنه ۸۸ 
مستوجب اشد مجازات است

معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ســتاد کل نیروهای 
مسلح با بیان اینکه اقدام سران خائن فتنه 88 مستوجب 
اشــد مجازات است، گفت: کسانی که امروز از این افراد و 
جریان دفاع می کنند در هر لباس و منصبی که باشند در 

جرگه همان کودتاگران هستند.
سردار سیدمسعود جزایری معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی 
ستاد کل نیروهای مسلح به مناسبت سالروز بزرگداشت حماسه 9 
دی با اشاره به ریشه های شکل گیری فتنه 88 گفت: نظام سلطه 
از فردای پیروزی انقلاب اســلامی ایران برای مقابله با انقلاب به 
شــیوه های متعددی متوسل شد که تحرکات کور تروریستی در 
اوایل انقلاب توسط منافقین، نا آرامی ها در مناطق قومی، کودتای 
نوژه و جنگ هشــت ساله از نمونه های بارز مقابله سخت دشمن 
با انقلاب اسلامی است که همگی این روشها با تدابیر امام و مقام 

معظم رهبری و حضور هوشمندانه ملت دفع شد.
جزایری با بیان اینکه یکی از سناریوهای تجربه شده طراحان 
کودتاهای رنگین، اســتفاده از رویدادهایی مثل انتخابات ریاست 
جمهوری است؛ افزود: آنچه در فتنه 88 اتفاق افتاد، حمله به یکی 
از پایه های اقتدار نظام اسلامی یعنی اعتماد عمومی از طریق القای 

تقلب در انتخابات بود.
وی گفت: اسناد، مدارک، شواهد، اعترافات صریح دولتمردان 
آمریکا و انگلیس همگی حاکی از هماهنگی کامل جریان برانداز 

داخلی با طراحان خارجی کودتای ضد نظام است.
جزایری تداوم 8 ماهه فتنه را ناشــی از ویژگی فتنه دانست 
که به دلیل غبارآلود بودن اوضاع، شــناخت حق از باطل را برای 

عده ای دشوار می سازد.
معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ستاد کل نیروهای مسلح تدابیر 
حکیمانــه رهبر معظم انقلاب و در کنــار آن ولایتمداری، بصیرت و 
هوشیاری ملت در مواجهه با فتنه را مهم ترین عامل باطل السحر دشمن 
عنوان کرد و گفت: حضور میلیونی و حماسی مردم در 9 دی غبارها 
را کنار زد و دشمن و عوامل داخلی فتنه را برای همیشه رسوا کرد. 

به گزارش فارس، جزایری افزود: اقدام ســران خائن فتنه 88 
مستوجب اشد مجازات است و مسئولیت زیان هایی که بخاطر عمل 
کودتایــی فتنه گران در ابعاد مادی و معنوی برای نظام و انقلاب 

پیش آمد، متوجه سران فتنه و دنباله روان و حامیان آنها است.
وی گفت: کسانی که امروز از این افراد و جریان دفاع می کنند 
در هر لباس و منصبی که باشند در جرگه همان کودتاگران هستند.

گزارش خبری تحلیلی کیهان

راز دفاع وزیر 1000 میلیاردی از مدیران نجومی
بقیه از صفحه ۲

نکته مهم دیگر آن که اکثریت فســاد ها از جمله فســاد عظیم صندوق ذخیره 
فرهنگیان از سوی مدیرانی صورت گرفته و یا این مدیران متهمان ردیف اول آن هستند 
که از گیرندگان حقوق های نجومی بوده اند. در برخی موارد از جمله مدیر معزول بانک 
رفــاه نهادهای نظارتی بر متخلف و متهم بودن این افراد شــهادت داده بودند ولی با 
وساطت و معرفی نزدیکان رئیس جمهور به مدیریت این بانک منصوب شده بودند و 
حال چگونه می توان تصدی گری چنین مدیرانی را که منشــأ تخلفات فراوان دیگری 

نیز شده اند و خواهند شد پیش پا افتاده و موضوعی فرعی دانست ؟!
مســئله دیگر آن که تاکنون بارها مسئولین دولتی پرداخت یارانه به مردم را 
مصیبت عظمی دانســته و از انجام آن اظهــار ناتوانی کرده اند حال چگونه وقتی 
حقوق مردم را نمی توانند پرداخت کنند مدیرانی دریافت های نجومی از بیت المال 
داشــته باشند و پرداخت و دریافت این حقوق ها مسئله ای فرعی و پیش پا افتاده 

خوانده شود؟!
جالب آن که ابراهیم اصغر زاده فعال سیاسی اصلاح طلب 16 مرداد سال جاری در 
مصاحبه با اعتماد گفته بود: دولتی که به مردم می گوید 4٥ هزار تومان یارانه نگیرید 
تا بتوانیم برنامه های توسعه را پیش ببریم از آن سو نمی تواند به مدیرانش بگوید شما 
هم باید فداکاری کنید. اینجاست که فاقد صلاحیت اخلاقی می شود. آن وقت دولتی 
می شود که از طبقه خاص و منافع طبقه خاصی حمایت می کند اما منافع توده های 
مردم را نمی تواند بفهمد. دولت دائما ناله می کند که من مجبور هستم هر ماه یارانه 
بپردازم اما هیچ حواسش نیست چه مقدار قاچاق در کشور هست و چه مقدار حقوق های 

آنچنانی دارد حیف و میل می شود. 
آیا این حقوق ها پیش پا افتاده است؟!

نعمت زاده از سوی دیگر علاوه بر این که موضوع حقوق های نجومی را مسئله ای 
فرعی و نه اصلی می داند آن را پیش پا افتاده نیز می خواند.

برای این که مشخص شود این حقوق ها پیش پا افتاده بوده و یا نه کافی است به 
تعداد مدیرانی که چنین حقوق هایی را و به مدت چند ماه و سال دریافت کرده اند و 

این که مسئولین دولتی این حقوق ها را قانونی دانسته اند توجه کنیم. 

نکته مهم آن که دولتمردان علاوه بر این که چنین حقوق هایی را قانونی دانسته 
و خوانده اند در تعداد مدیران نجومی نیز آمار درستی ارائه نکرده اند. 

در کمتر از دو ماه پس از انتشار گزارش های مربوط به حقوق های نجومی مسئولان 
دولتی آمارهای متناقضی از تعداد مدیران متخلف ارائه کردند که طیفی از 1۳ نفر تا 
۳00 نفر را شامل می شد. گاهی1۳، گاهی40 و گاهی ۳00 نفر؛ و جالب آنکه هیچ یک 

از آنها نیز سایر آمارها را تکذیب و رد نمی کردند!
22 تیرماه محمدباقر نوبخت ســخنگوی دولت در نشست  خبری  هفتگی اش با 
خبرنگاران گفت: »مستندات اجرای این ارقام حقوقی متاسفانه در مقررات بوده است 

و الان حدود 1۳ مدیر یا استعفا دادند یا برکنار شدند.«
چند روز بعد روحانی 27 تیرماه در جمع مردم کرمانشــاه درباره تعداد مدیران 
متخلف آماری ارائه داد که بنا به گزارش ایرنا از این ســخنرانی »در میان 8 میلیون 
حقوق بگیر شاغل و بازنشسته در کشور حدود 100، 200 و یا ۳00 نفر تخلف مرتکب 
شــده اند و این نشان می دهد که تعداد انگشت شــماری از مدیران تخلف کرده اند و 
بقیه مدیران و کارکنان ما پاک و زحمتکش هســتند و نباید تخلف چند 100 نفر را 
به همه تعمیم بدهیم و این را گســترش بدهیم برای جمعیت بزرگ مدیران فعال و 

پاک سرزمینمان.«
جالب آنکه 12تیرماه ســال جاری داود محمدی رئیس   کمیســیون اصل 90 در 
گفت وگوی ویژه خبری آمار بالاتری از مدیران متخلف ارائه کرده و گفته بود: »دیوان 
محاسبات بررسی کرده از 60 هزار مدیر کشور، تنها 9٥0 نفر این دریافت ها را داشتند. 
اینها استثنا بوده اند. باید این دریافت های غیرمتعارف به بیت المال برگردد و پیشگیری 

از تکرار این مسایل انجام شود.«
تناقض بین آمارهای نوبخت و روحانی اما همچنان ادامه یافت. نوبخت چند روز 
پــس از اعلام رئیس جمهور درباره چندصد نفره بودن مدیران متخلف، ۳1 تیرماه در 
گفت وگــوی ویژه خبری آمار »1۳ نفر«  را تکرار؛ اما مدتی بعد یعنی ٥ مرداد ماه در 
نشســت خبری  هفتگی با خبرنگاران تعداد مدیران متخلف را حدودا سه برابر کرد و 

گفت: »تنها ۳ درصد که حدود 40 نفر می شدند حقوق غیرمتعارف داشتند.«
روحانی سه شنبه 12مرداد در جریان گفت و گوی تلویزیونی با مردم، آمار مدیران 

متخلــف در ماجرای فیش هــای نجومی را کاهش داد و گفــت: »آنهایی که حقوق  
غیرمتعارف داشتند به حدود یک درصد مدیران کشور هم نمی رسد.«

اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور اما آمار دیگری داشت! وی 18 مرداد 
سال جاری در سی و سومین اجلاس مدیران و رؤسای آموزش و پرورش گفت: »لیست 
حقــوق 2٥00 مدیر را گرفتــم و کمتر از ٥0 مدیر حقوق غیرطبیعی می گرفتند که 

همین هم نباید می شد.«
از همه اینها گذشته گزارش دیوان محاسبات کشور در باره حقوق های نجومی که 
در جلسه علنی 11 مهر سال جاری مجلس قرائت شد نشان می داد که تعداد مدیران 

نجومی در بازه مورد بررسی حداقل 400 نفر بوده است.
16 آذر ســال جاری نیز رئیس    دیوان محاســبات در گزارش دوم خود در زمینه 
حقوق های نجومی گفت: از ۳97 مدیر دریافت کننده حقوق های نامتعارف و ناعادلانه، 

10 نفر با وجود تذکرات دیوان برای استرداد وجوه، اقدامات لازم را نکرده اند.
عــادل آذر در همیــن روز در گــزارش دیگــری گفت: 6 نفــر از مدیران بانک 
قرض الحسنه مهر ایران در 24 ساعت گذشته اقدام به بازگرداندن اضافه دریافتی های 

خود به خزانه کردند.
به هر ترتیب آمار و ارقام رسمی اعلام شده از سوی نهادهای پیگیر ماجرا نشان 
از وجود حداقل 400 مدیر متخلف داشته و دارد که اکثریت اینها اضافه دریافت های 
خود را به خزانه بازگردانده اند ولی با این وجود ســخنگوی دولت ظهر پنجشنبه 18 
آذر در جریان بازدید از ایستگاه تشکیلاتی راه آهن همدان- تهران درباره  حقوق های 
نجومی  گفت: از 9۳ هزار و 470 پرونده رسیدگی شده تنها ۳97 نفر براساس مجوزها 
بیش از 20 میلیون تومان حقوق داشتند که مجموع آن به 2۳ میلیارد تومان می رسد.
معاون رئیس جمهور با تأکید بر اینکه اگر یک ریال دریافتی غیرقانونی توســط 
مدیران انجام شود، دستگاه های نظارتی اعمال نظارت کرده و با آنها برخورد می کنند، 
گفــت: از ۳97 پرونده دارای حقوق های بــالای 20 میلیون تومان، چهار نفر حقوق 

غیرمتعارف داشتند.
از سویی مسئولین دولتی آماری از 4 تا 400 نفر را برای تعداد مدیران نجومی عنوان 
می کنند و از سوی دیگر پرداخت و دریافت چنین حقوق هایی را قانونی می پندارند ، 

نکته این جا اســت که اکثریت مردم از مشــکل بیکاری رنج می برند و بســیاری نیز 
وابسته به حقوق زیر یک میلیونی هستند که دریافت می کنند و حال با توجه به دو 
سر این ماجرا می توان گفت که مسئله حقوق های نجومی و حرام مسئله ای پیش پا 

افتاده و فرعی است؟!
مسئله فرعی یا هجوم به ارزش ها ؟!

نکته دیگری که بایســتی بدان توجه داشــت و از اهمیت زاید الوصفی برخوردار 
است تعابیر تکاندهنده ای است که رهبر معظم انقلاب در توصیف حقوق های نجومی 

از آن استفاده کرده اند. 
این تعابیر عمق فاصله میان نگاه رهبر معظم انقلاب و برخی دســت اندرکاران 

را نشان می دهد. 
رهبر انقلاب 2 تیر ماه ســال جاری در دیدار با اعضای هیئت دولت به موضوع 
حقوق های کلان اشاره و تأکید کردند: موضوع حقوق های نجومی، در واقع هجوم به 
ارزش ها است اما همه بدانند که این موضوع از استثناها است و اکثر مدیران دستگاه ها، 
انســان های پاک دست هستند، اما همین تعداد کم نیز خیلی بد است و باید حتماً با 

آن برخورد شود.
ایشــان با اشــاره به دســتور رئیس جمهور به معاون اول برای پیگیری موضوع 
خاطرنشان کردند: این موضوع نباید شامل مرور زمان شود بلکه باید حتماً به صورت 

جدی پیگیری و نتیجه  آن به اطلاع مردم رسانده شود.
گناه و خیانت به آرمان های انقلاب اسلامی 

حضــرت آیت الله العظمی خامنه ای در خطبه های نمــاز عید فطر نیز به موضوع 
حقوق ها و برداشت های غیرمنصفانه و ظالمانه اشاره کردند و با تأکید بر اینکه چنین 
برداشت های نامشروعی از بیت المال، گناه و خیانت به آرمانهای انقلاب اسلامی است، 
افزودند: در این موضوع، در گذشته، قطعاً کوتاهی ها و غفلت هایی شده است که باید 
جبران شــود اما مسئولان باید موضوع حقوق های نامشروع را به طور جدی پیگیری 
کنند و اینگونه نباشد که سر و صدایی به پا و بعد هم قضیه به فراموشی سپرده شود.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین خاطرنشان کردند: در این موضوع ، باید دریافت های 
نامشــروع بازگردانده شــود و افرادی که مرتکب بی قانونی شده اند، مجازات و افرادی 

هم که از قانون سوءاســتفاده کرده اند، برکنار شوند، زیرا آنان لیاقت حضور در مراکز 
و مسئولیت ها را ندارند.

ایشان یکی از علل وقوع پدیده زشت حقوق های نامشروع را آسیب های ناشی از 
»مســتی اشرافیگری« دانستند و تأکید کردند: هنگامی که در جامعه، »اشرافیگری، 
اسراف و تجمل«، ترویج می شود، نتیجه آن بروز پدیده های زشتی همچون دریافت های 

نامشروع است.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید مجدد بر لزوم برخورد جدی با این موضوع خاطرنشان 
کردند: مســئله عزل و برکناری و بازگرداندن اموال به بیت المال باید در دســتور کار 
مسئولان باشد، زیرا افکار عمومی نسبت به این موضوع حساس است و اگر پیگیری 

لازم نشود، از اعتماد مردم به نظام اسلامی کاسته خواهد شد.
با توجه به بیانات رهبر معظم انقلاب آسیب های ناشی از مستی اشرافیگری را از 
علل وقوع پدیده زشــت حقوق های نامشروع می دانند و حال چنین معظل بزرگی را 

می توان پیش پا افتاده و مسئله ای فرعی دانست؟!
اشرافیگری در قله جامعه

 به بدنه مردم کشیده می شود 
رهبر معظم انقلاب همچنین 11 مرداد ســال جاری در دیدار با اقشــار مختلف 
مردم به موضوع حقوق های نجومی پرداخته مسئولان را در رفتار و گفتار به ضدیت 
و مقابله با اشــرافیگری فراخواندند و افزودند: وقتی اشــرافیگری در قله های جامعه 
به وجود آمد، ســرریز آن به بدنه  مردم هم کشــیده می شود، بنابراین باید با فرهنگ 

اشرافیگری کاملًا مقابله کرد.
7 آذر ماه ســال جاری نیز رهبر معظم انقلاب در دیدار با فرماندهان نیروی 
دریایــی ارتش بر لزوم پیگیری برنامه ها و کارها تا حصول نتیجه و به ســرانجام 
رساندن آنها تأکید و خاطرنشان کردند: ناتمام ماندن کارها، سؤال و اشکال ایجاد 
می کند و متأســفانه اکنون این وضعیت در بعضی بخش های مختلف کشور دیده 
می شود که ازجمله  این مسائل، موضوع حقوق های نجومی است و این موضوع از 
مســائل مهمی است که نتیجه  رسیدگی به آن برای مردم روشن نشد و سؤالات 

در ذهن مردم باقی ماند.

نمایندگان مجلس در اقدامی قابل ستایش 
دبیرخانه مناطــق آزاد را زیر مجموعه وزارت 
اقتصاد قرار داده و ایجاد هرگونه منطقه آزاد را 
منوط به تصویب مجلس کردند که این به معنای 

پاسخگوتر شدن این دبیرخانه است.
پیش از این دبیرخانــه مناطق آزاد زیر مجموعه 
ریاست جمهوری بود. اکبر ترکان رئیس مناطق آزاد 
تجاری در سمت مشاور رئیس جمهور نیز قرار داشت. 
بر این مبنا مناطــق آزاد تجاری یک از معاونت های 
ریاســت جمهوری به شمار می رفت و هرگونه نقد و 
نظارت بر عملکــرد این مجموعه به نوعی مواجهه با 

رئیس جمهور بود. 
این روال باعث می شد تا نقد و نظارت بر مناطق 
آزاد دشواری های خودش را داشته باشد اما با مصوبه 
دیروز مجلس مناطق آزاد از این به بعد زیرمجموعه 
وزارت اقتصاد قرار گرفته است که این باعث می شود 
تا نقد عملکرد و نظارت بر این مجموعه آســان تر 
شــود ضمن آنکه طبق این مصوبه ایجاد هرگونه 
منطقه آزاد جدید باید با تصویب و موافقت مجلس 

صورت پذیرد. 
مناطق آزاد

 زیر مجموعه وزارت اقتصاد
نماینــدگان مجلس شــورای اســلامی در ادامه 
رسیدگی به لایحه برنامه ششم توسعه ایجاد هرگونه 
منطقه آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی جدید را 
منوط به تصویب مجلس و تأمین زیرساخت های مورد 

نیاز برای استقرار واحدهای تولیدی کردند.
مجلس شورای اسلامی با تصویب ماده 27 لایحه 
برنامه ششم توسعه ایجاد هرگونه منطقه  آزاد تجاری، 
صنعتی و ویژه اقتصادی جدید را منوط به اخذ مجوز 
مورد نیاز از قبیل تأییدیه زیســت محیطی، نظامی و 
امنیتی با رعایت قانون چگونگــی اداره مناطق آزاد 
تجاری- صنعتی مصوب 7 شهریورماه 1۳72 و قانون 
تشــکیل و اداره مناطق ویژه اقتصــادی امکان پذیر 

دانستند.
بر اساس تبصره این ماده کلیه وظایف،  اختیارات،  
ساختار و تشــکیلات دبیرخانه شورای عالی مناطق 
آزاد با حفظ شرایط حقوقی مستقل و رعایت ضوابط 
و مقررات مربوطــه به وزارت امور اقتصادی و دارایی 
منتقل و وزیر مربوط مسئول اجرای قانون مربوط در 
حوزه مناطــق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی 

خواهد بود.
از 246 نماینده حاضر در جلســه 148 نماینده 
موافق،  ٥6 نماینده مخالف و یک نماینده رأی ممتنع 

به این ماده دادند.
نمایندگان مجلس همچنین در مصوبه ای دیگر با 
حذف ماده 26 لایحه مذکور تنقیح مشترک قوانین 
مربوط به کسب  و کار توسط دولت و معاونت قوانین 
مجلس را رد کرده و این اقدام را صرفاً وظیفه مجلس 

شورای اسلامی دانست.

با مصوبه نمایندگان مجلس

مناطق آزاد با انتقال به وزارت اقتصاد پاسخگوتر می شوند

پاسخگو و نظارت پذیرتر شدن
 مناطق آزاد

نایب رئیس فراکســیون اقتصاد مقاومتی با اشاره 
به تصویب ماده 27 لایحه برنامه ششم توسعه، گفت: 
به لطف پاسخگو شدن دبیرخانه مناطق آزاد تجاری 
به وزیــر اقتصاد و مجلس زین پس شــاهد ارتقای 
خدمات رسانی و پررنگ تر شدن سهم تولیدکنندگان 

در مناطق آزاد تجاری و صنعتی خواهیم بود.
شهباز حسن پور در گفت وگو با ایسنا، گفت: قرار 
گرفتن دبیرخانه شــورای عالــی مناطق آزاد تجاری 
زیرمجموعه وزارت اقتصاد اگرچه از نظر شکلی تنزل 
ارتقــای معاونت رئیس جمهــور به زیرمجموعه یک 
وزارتخانه تلقی می شود اما از نظر محتوایی به معنای 
پاســخگوتر کردن و نظارت پذیر کردن این دبیرخانه 
در برابر وزیر اقتصاد و مجلس شورای اسلامی است.

نماینده مردم ســیرجان در مجلــس، علت این 
تصمیم جدید مجلــس را فاصله گرفتن مناطق آزاد 
تجاری و ویژه اقتصادی از اهداف اولیه و تبدیل شدن 
این مناطق به دروازه های واردات کالا به کشور دانست.

وی با بیان اینکه طی 20 ســال گذشته با تغییر 
دولت ها ســلایق و مدیریت اداره مناطق آزاد تجاری 
نیز تغییر کرده اســت، گفت: مصوبــه امروز )دیروز( 
مجلــس رفتــار مناطق آزاد تجــاری و صنعتی را از 
وضعیت ســلیقه ای و رفاقتی به وضعیت قانونمند و 

نظارت پذیری تغییر می دهد.
ارجاع قوانین کسب و کار

 به کمیسیون تلفیق
 نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در نشست 
علنی دیروز در ادامه رسیدگی به لایحه برنامه ششم 
توسعه جمهوری اســلامی ایران، مواد 26 و 28 این 
لایحه را پس از بحث و بررســی مجدداً به کمیسیون 

تلفیق برنامه ششم توسعه ارجاع دادند.
در ماده 26 این لایحــه آمده بود: دولت موظف 

است تا پایان سال سوم برنامه ششم توسعه با همکاری 
معاونت قوانین مجلس شورای اسلامی تمامی قوانین 
و مقررات مرتبط با کســب و کار را با رویکرد تسهیل 
کســب و کار تنقیح کرده و حاصل را در قالب قوانین 
جامــع ده گانه: کار و تأمین اجتماعــی، بانک و بازار 
ســرمایه، مالیات، مناقصات، سرمایه گذاری خارجی، 
تجارت، ساختمان، استاندارد، اجرای سیاست های کلی 
اصل 44 قانون اساسی و حقوق مصرف کننده جهت 

اقدامات بعدی به مجلس شورای اسلامی ارائه کند.
همچنین وکلای ملت ماده 28 برنامه ششم توسعه 
را نیز مجدداً به کمیسیون تلفیق ارجاع دادند چرا که 

نمی توان دولت را مکلف به ارائه لایحه کرد.
در ماده 28 برنامه ششم توسعه آمده بود: وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف است حداکثر تا پایان 
ســال اول برنامه ششم نسبت به تهیه و تدوین نظام 
نوین تعاون و همکاری جمعی با رویکرد کارآفرینی، 
اشــتغال زایی، حمایت از کسب و کارهای کوچک و 
متوسط و دانش بنیان اقدام و به تصویب هیأت وزیران 

رسانده و از سال دوم برنامه اجرا نماید.
خرید خدمات

 از بخش خصوصی و تعاونی
نمایندگان مجلس در برنامه ششــم توســعه به 
منظور مردمی شــدن اقتصاد و گسترش سهم بخش 
خصوصی و تعاونی در اقتصاد کشــور مقرر کردند که 
خرید خدمات از بخش خصوصی و تعاونی طی ٥ سال 

آینده ادامه یابد.
به موجب مصوبه مجلس، به منظور مردمی شدن 
اقتصاد و گسترش سهم بخش خصوصی و تعاونی در 
اقتصاد و به منظور افزایش بهره وری و ارتقای ســطح 
کیفی خدمــات و مدیریت بهینــه هزینه به تمامی 
دســتگاه های اجرایی که عهده دار وظایف اجتماعی، 
فرهنگــی و خدماتی هســتند )از قبیــل واحدهای 
بهداشــتی و درمانی، مراکز بهزیستی و توانبخشی، 

مراکز آموزشــی، فرهنگی، هنری، و ورزشی و مراکز 
ارائه دهنده خدمات و نهاده های کشاورزی و دامپروری( 
اجازه داده شــد در چهارچوب استانداردهای کیفی 
خدمات که توســط دستگاه ذی ربط تعیین می شود، 
نسبت به خرید خدمات از بخش خصوصی و تعاونی 
)به جای تولید خدمات( اقدام نمایند. در اجرای این 

بند واگذاری مدارس دولتی ممنوع است.
همچنین در تبصره این ماده مقرر شد آیین نامه 
اجرایی این ماده شــامل نحــوه تعیین قیمت خرید 
خدمات و تعیین تکلیف نیروی انســانی و ساختار به 
پیشنهاد سازمان و دســتگاه های اجرایی ذی ربط به 

تصویب هیأت وزیران می رسد.
تقدیر نمایندگان از ظریف

 برای اعتراف به اشتباه
نمایندگان مجلس با صدور بیانیه ای از محمدجواد 
ظریف به خاطر اعتراف به اشــتباهاتش در مذاکرات 
هسته ای در جلسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس تقدیر و تشکر کردند.
متن بیانیه به شرح زیر است:

ما نمایندگان مردم ولایتمدار و شریف و بصیر ایران 
از شــجاعت و اعلام موضع شفاف شما )محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه( و از اظهاراتی که در جلسه 
مورخ 9٥/9/28 در کمیسیون امنیت ملی درخصوص 
افشــای بدعهدی  های آمریکا داشــتید و صادقانه و 
شجاعانه به اشتباهات خود که از ویژگی های انسان های 
بزرگ و آزاده است داشتید صمیمانه تشکر می کنیم.

اینکه شما گفتید کری و مونیز در طول مذاکرات 
قول داده بودند که در کنگره و ســنای آمریکا مانع از 
تصویب تمدید قانون ایسا )ISA( شوند و به قولشان 
عمل نکردند و شما با شجاعتی ستودنی و بیانی روشن 
بر اشــتباه خود مبنی بر اعتماد به قول آنها تاکید و 
تصریح نمودید باعث علاقمندی بیشتر مردم شریف 

ایران به جنابعالی خواهد شد.
نشست نمایندگان مجلس

 با رئیس قوه قضائیه
به گزارش فــارس، جمعی از نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی به همراه علی لاریجانی رئیس مجلس 
چندی پیش طی جلســه ای بــا آیت الله صادق آملی 
لاریجانی رئیس قوه قضائیه خواســتار شفاف سازی 

حساب های قوه قضائیه شدند.
در ایــن نشســت اســناد و مــدارک مربوط به 
حســاب های قوه قضائیه در اختیــار نمایندگان قرار 
داده شد که درنهایت حاضرین در نشست به این جمع 
بندی رسیدند که هزینه های این قوه تماماً به حساب 

قوه قضائیه واریز شده، نه حساب شخصی.
بر این اســاس در حاشیه این نشست نمایندگان 
حاضر در جلســه بیانیه ای صادر کرده که در متن آن 
تأکید شــد که تمامی پول ها به حســاب قوه قضائیه 
واریز شــده و هیچ حساب شخصی در این بین وجود 

نداشته است.

سرویس سیاسی - 
دیروز متن اظهارات محمدجواد ظریف در کمیسیون امنیت ملی 
مجلس منتشر شد که در آن وی اعتماد به آمریکایی ها را اشتباه 
خود عنوان کرده است، همچنین نایب رئیس این کمیسیون در 

مصاحبه ای تاکید کرده که این جلسه محرمانه نبوده است.
هر چه به زمان توافق هسته ای نزدیک تر می شدیم تیترهای روزنامه های 
زنجیره ای درباره این توافق اغراق آمیزتر شــد. پس از نهایی شدن توافق 
برجام در دی ماه سال گذشته این روند در روزنامه های زنجیره ای با شتاب 
بیشتری دنبال شد و کار به آنجا رسید که هنوز دو ماه از برجام گذشته 
بود روزنامه ایران )ارگان دولت( در گزارشــی مدعی شد که توافق برجام 

منجر به افزایش عمر خلبانان و خدمه پرواز شده است!
اما مخاطب این گونه اظهارات ملت ایران بودند که ســابقه ای سیاه از 
آمریکا در ذهن شان نقش بسته بود؛ سابقه ای که به واسطه اقدامات آمریکا 
علیه مردم ایران به وجود آمده بود. از طرف دیگر آمریکا برای ملت ایران 
نماد تمام عیار بدعهدی و کارشــکنی و دخالت و دشمنی بود و ایرانیان 
نمونه ای از این عهدشکنی را در توافق نامه الجزایر که میان ایران و آمریکا 
بسته شده بود به خاطر داشتند و در خاطرشان مانده بود که چگونه این 
دولت مستکبر به هیچ کدام از تعهداتش در توافق نامه الجزایر عمل نکرد. 

بزک کنندگان برجام
البته چندی پیش مهدی رحمانیان مدیرمسئول روزنامه شرق از چرایی 
این گونه تیترها و گزارش ها پرده برداشت. در زمانی که بحث های پیرامون 
مذاکرات هسته ای مطرح شد روزنامه های زنجیره ای و مدعی اصلاح طلبی 
از جمله روزنامه شرق وظیفه ای را بر عهده داشتند که همانا بزک کردن 
این مذاکرات بود. آنها از اغراق به بهترین شــکل استفاده کردند؛ هم در 
ســیاه نمایی گذشته و عاقبت نرفتن به پای میز مذاکره و نتایج تحریم و 

هم در آرایش مذاکرات با غرب و دنیای پس از توافق.

 مدیر مســئول شرق در مصاحبه با حسین دهباشی اظهار کرده بود: 
من مبالغه را قبول دارم. این مبالغه ها باید می شــد به این خاطر که فضا 
خیلی فضای تنگ و ترشی بود، دولت باید در حقیقت این موضوع را قدری 

بزک می کرد که بتواند حرفش را به کرسی بنشاند.
اکنون که سخنان محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه در مورد اشتباه 
بودن اعتماد به طرف آمریکایی منتشــر شده است واکنش روزنامه های 
زنجیره ای منتشر کننده این سخنان را هدف قرار داده اند. آنها یا آنچه مطرح 
شــده را تحریف سخنان وزیر خارجه بیان کرده اند یا آنچه در کمیسیون 
امنیت ملی مطرح شــده را محرمانه و سری عنوان کرده و منتشر کننده 
این سخنان را هدف قرار داده اند بدون آنکه کمترین واکنشی به محتوای 

سخنان ظریف داشته باشند. 
اشتباه کردم به آمریکایی ها اعتماد کردم 

دیروز متن سخنان ظریف در کمیسیون امنیت منتشر شد که در بخشی 
از آن وی تاکیــد می کند که در مورد اعتماد به قول آمریکایی ها مرتکب 
اشتباه شده اســت. ظریف در توضیح این موضوع که چرا تمدید تحریم 
های ایران براساس قانون ایسا در متن توافق موسوم به برجام نیامده است 
عنوان می کند: »استراتژی را تعریف کردیم که اگر برجام قرار باشد برود 
به مجلس نمایندگان آمریکا هیچ وقت تصویب نخواهد شــد و به خاطر 
اینکه مجلس نمایندگان آمریکا در اختیار آقای نتانیاهو است عرض کنم به 
حضورتان ما تصمیم گرفتیم برجام از طرف آمریکا با دستور رئیس جمهور 
آمریکا اجرا شود به همین دلیل هم توی برجام تا هشت سال دیگر یا تا 
هر وقت دیگر که جمع بندی کلی آژانس انجام شود و اعلام کنند آن وقت 

که همه محدودیت ها برداشته می شود.«
ظریف در ادامه می گوید: »ما پروتکل الحاقی را بیاوریم مجلس خودمان. 
آنها هم ببرند کنگره عرضم به محضرتان که لذا ما بر این اساس مذاکره 
کردیم مذاکره ما این بود که کنگره را درگیر مذاکره نکنیم. نقشــی که 

کنگره داشته باشد نقش حاشیه ای باشد... توی مذاکراتی که همکاران ما 
داشــتند بحثی مطرح شد که سال 2016 قانون ایسا تمام می شود ما با 
ایــن می خواهیم چکار کنیم. )این حرف هایی که می زنیم بیرون گفتنی 
نیست برای خودمان هست(. همه این بحث ها حدود دو سال رفت و آمد 
می شود. دو روزه تمام نشده بعضی از بحث ها قبل از توافق ژنو بود بعضی 

از بحث ها از روزی که توافق ژنو تمام شد شروع شد به رفت و آمد.«
وزیــر خارجه در ادامه تاکیــد می کند که اعتماد به قول آمریکایی ها 
اشــتباه بوده است: »بر اساس توافقی که با آقای کری کردیم و من الان 
دارم عرض می کنم بیرون نمی گم. ولی خدمت شما می گم من اشتباه کردم 
بر اســاس یک توافقی که کردیم ما استراتژی خودمان را کنار گذاشتیم 
و بر مبنای آن توافق آمدیم آن را اعلام کردیم که تبدیل شــد به موضع 
جمهوری اســلامی. من این را می پذیرم من اشتباه کردم عرض کنم به 

خدمتتان ولی ما این کار را کردیم.«
خبری سوخته!

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی با بیان اینکه به آقای ظریف اعلام 
شد که جلسه محرمانه نیست گفت: »خبر سوخته بی ارزش را تبدیل به 

خبر سری و محرمانه کردند.«
ابوالفضل حسن بیگی در گفت وگو با مهر اظهار داشت: »جلسه ای که 
کمیسیون امنیت ملی با آقای ظریف وزیر خارجه داشت، جلسه ای برای 
هماهنگی بود که خارج از زمان قانونی کمیسیون برگزار شد...  جلسه اخیر 
به دلیل اینکه تعداد حاضران جلسه زیاد بودند و مکان باید بزرگتر می شد، 
در تالار آیینه تشکیل شد؛ بنابراین جلسه نمی تواند جلسه محرمانه ای باشد 

و قرار بود بودجه وزارت خارجه در این جلسه مطرح شود.«
نماینده مردم دامغان در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: »آقای 
ظریف وقتی که در خصوص داماتو مباحثی را مطرح کرد، اعلام کرد برخی 
مطالب محرمانه است و بیرون نرود. من به عنوان نایب رئیس کمیسیون 

خدمت ایشــان عرض کردم که مباحثی که شما می گویید، من امروز در 
صحن مجلس از برخی نمایندگان شنیده ام. آقای ظریف پاسخ دادند اگر 

شنیده اید هم از قول من جایی مطرح نکنید.«
حسن بیگی تاکید کرد: »بنده به آقای رئیس جلسه گفتم با توجه به 
اینکه خبرنگاران، تصویربرداران و کارمندان مجلس در جلسه حضور دارند، 

این جلسه محرمانه نیست که آقای بروجردی نیز تایید کرد.«
جلسه محرمانه نبود

نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی گفت: »مطالبی که آقای ظریف 
بیان کردند در گذشــته پنج وزیر خارجه این حرف ها را شنیدند. وزرای 
خارجه آمریکا، چین، روسیه، انگلیس و فرانسه به علاوه نماینده سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا؛ لذا چیزی که در گذشته بیان شده است و بیگانگان 

از آن اطلاع دارند، برای نمایندگان محرمانه نیست.«
عضو فراکسیون ولایت مجلس ادامه داد: در محلی که جلسه برگزار شد، 
جلسات محرمانه برگزار نمی شود زیرا در کمیسیون امنیت ملی جلسات 
محرمانه برگزار می شود و نمایندگان باید در محفظه خاصی، موبایل های 

خود را قرار دهند زیرا موبایل ها راه شنود است.
وی تاکید کرد: »آقای کریمی قدوســی در جلســه حضور نداشــت 
بنابراین تعهد اخلاقی و شرعی که بین ما بود که هیچ خبری بیرون نرود، 
از طرف ایشــان داده نشده است. وقتی دوستان از جلسه خارج می شوند 
به یکدیگر می گویند در جلسه چه گذشته است. ایشان هم به نوار جلسه 
مراجعه کردند که طبق آیین نامه داخلی هر نماینده ای  مجاز اســت که 
نوار جلسات را گوش دهد. ایشان کل نوار جلسه را پیاده کردند و بعد از 

آن به خبرنگاران اعلام کردند.«
اعتماد به شیطان بزرگ

وی بــا انتقاد از جفا در حق مجلس گفت: »مگر می شــود خبری را 
اجنبی داشــته باشد اما مجلس خبر نداشته باشــد. وقتی ایشان قبول 

می کند که در بحث صحبت هایش با آقای کری اشتباهاتی رخ داده است. 
اگر نمایندگان همراه ایشــان بودند، این اشتباه رخ نمی داد. زیرا از منظر 
ملت می توانستند موضوع را بررسی کنند و اجازه اعتماد به شیطان بزرگ 

)آمریکا( را نمی دادند.«
نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی تصریح کرد: »بی اعتمادی که در 
جامعه نســبت به مجلس و کمیســیون امنیت ملی تبلیغ می شود، ظلم 
مضاعفی اســت که در حق ملت ایران و مجلس شــورای اسلامی انجام 
می شــود. قطعاً و یقیناً آمریکایی ها در حق برجام، بدعهدی می کنند که 
این موضوع قابل گذشــت نیست و مجلس باید در خصوص تمدید قانون 

»ایسا« برخوردی قاطع داشته باشد.«
حســن بیگی با بیان اینکه همه مسئولان بین المللی اعلام کردند که 
اقدام آمریکا خلاف برجام و عهدشــکنی است، تصریح کرد: »جمع بندی 
ما این اســت که مجلس و دولت باید دســت به دست هم داده و نسبت 
به عهدشــکنی آمریکا همصدا باشند تا منافع ملت ایران و محکوم کردن 

آمریکایی ها تحقق یابد.«
وی با تاکید بر اینکه ما امتیازات بســیار بزرگی را از دســت داده ایم تا 
برجام را به دست آوریم اظهار داشت: »حالا وقت نتیجه دادن برجام است 
و توپ بدعهدی آمریکا را نباید در زمین کمیســیون امنیت ملی و مجلس 
بیندازیم. اعتقاد ما بر این اســت که این بازی تقریباً دارد شــبیه به بازی 
مجلس نهم می شــود. در مجلس نهم هم وزارت خارجه موضوعی را بهانه 
کــرد و حق مجلس را پایمال نمود و در هیچ یک از مذاکرات، نمایندگان 
مجلس حضور نداشــتند. الان هم خبر سوخته بی ارزش را تبدیل به خبر 

سری و محرمانه کردند.«
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه این اقدام وزارت 
خارجه و آقای ظریف، فرار به جلو است گفت: »متأسفانه در بین نمایندگان 
مجلس نیز یک خبر سوخته در حال تبدیل شدن به خبری مهم است.«

متن كامل اظهارات ظریف منتشر و اعتراف صادقانه وزیر خارجه تأیید شد


